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Rok 2021 patří lokalitě Kasárna. Chystá se
vypsání veřejné zakázky na vybudování
infrastruktury a společnost SeneCura s.r.o.
zakoupí dvě zbývající budovy kasáren,
v nichž vystaví domov pro seniory a Alz-
heimer centrum. Výstavba infrastruktury
je největším stavebním projektem
v moderní historii Jičína. 
Společnost SeneCura – tehdy ještě pod
názvem Senior Holding s.r.o. – na sklonku
roku 2017 uzavřela s městem Jičín smlouvu
o smlouvě budoucí kupní. Podpisu tehdy
předcházelo nabídkové řízení, v němž spo-
lečnost zvítězila. Samotná smlouva byla
podepsána až v červnu 2018. Smlouva stano-
vila podmínky, které smluvní strany musely
splnit, aby se přistoupilo k  samotné koupi.
Pro společnost SeneCura to bylo zejména
změna územní studie lokality, vypracování
projektové dokumentace na přestavbu budov
v domov pro seniory a zajištění potřebných
stavebních povolení. Kupní cena je
11  653  200 Kč, přičemž dohromady
600 tisíc Kč už společnost SeneCura složila na
účet města Jičína v  souladu se zněním
smlouvy. Nyní tedy firma doplatí zbytek kupní
ceny a získá objekty do vlastnictví. 
„Beru to jako velké vítězství po tom všem, čím
jsme si při prodeji prošli, že se dostáváme do
fáze uzavření samotné kupní smlouvy a že

dlouho osiřelé budovy začnou být
adaptovány k novému smysluplnému využití
pro Jičín a jeho obyvatele. Zrovna tak jsem
pyšný na překonání i všech ostatních

překážek, které bránily přestavbě lokality na
novou čtvrť. Ještě sice není hotovo, ale jsme
snad blízko zahájení stavby. Všem, kteří se
o to zasloužili, je potřeba poděkovat,“ uvedl
místostarosta Mgr. Petr Hamáček.
I nadále bude firma vázána tak, že v objektech
vybuduje domov pro seniory a že zachová
vnější fasády a ráz střech. Budovy propojí
krčkem a hlavní vstup do zařízení bude
směrem od lipové aleje. Počítá se s běžnými
lůžky, ale také specializovanými místy pro
seniory s Alzheimerovou chorobou, dále lůžky
s 24hodinovou péčí a také zde bude prostor
pro návštěvy. V neposlední řadě se počítá také
s tzv. odlehčovací službou. Ta je určena pro
rodiny, které trvale pečují o seniora, ale
nepřejí si, aby žil ve specializovaném ústavu
24hodinové péče. Doba udržitelnosti
projektu je 15 let a nedodržení lhůty je pod-
chyceno sankcí 500 000 Kč ročně.

Infrastruktura a její financování
Nové zařízení pro seniory je začleněno do
územní studie, kterou v  roce 2014
vypracovala architektonická kancelář Cuboid
architekti s.r.o. Tato studie se především
zabývá myšlenkou vystavění zcela nové
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Předběžná tržní konzultace se zástupci stavebních firem se uskutečnila v úterý 30. 3. 2020. Celkem se jí zúčastnilo
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obytné čtvrti na desetihektarové ploše po
bývalých kasárnách. Letošním rokem se tento
záměr začne fyzicky měnit v realitu. 
Než město Jičín začne v souladu se Zákonem
o obcích prodávat parcely pro rodinné a obyt-
né domy, je nutné v lokalitě vybudovat tech-
nickou a dopravní infrastrukturu a veřejná
prostranství. Zakázku na dodavatele stavby
město plánuje vypsat letos na jaře. Půjde
o jednu z finančně nejnákladnějších a rozsa-
hem největší zakázku financovanou městem
v moderní době. Odhad nákladů před soutěží
hovoří o 235 milionech Kč včetně stavebního
a autor ského dozoru. Projektovou dokumen-
taci (pro územní a stavební řízení a pro pro-
vedení stavby) zpracovala společnost
Valbek spol. s  r.o., která zvítězila ve veřejné
zakázce. Město také potřebovalo sestavit pro-
jektovou dokumentaci na výstavbu
kanalizace pro budoucí obytnou zónu. Tu
vypracoval Ing. František Kujan. Demolici
objektu garáží pak vyprojektovala Ing. E. Krej-
carová.  
Jičín bude práce z  velké části financovat
z  investičního úvěru v  maximální výši
190 milionů Kč s délkou splatnosti maximálně
15 let. Zřízení investičního úvěru bylo schvá-
leno Zastupitelstvem města na veřejném
zasedání dne 31. 3. 2021. Smlouvu uzavře
s bankovním domem, který vzejde vítězně
z  poptávkového řízení. Předpokládá se, že
řízení na úvěr proběhne v závěru léta. Na obě
řízení se město Jičín připravuje formou tzv.
předběžných tržních konzultací. Město se pro
financování výstavby také pokusí získat dotaci
ze Státního fondu podpory investic na revi-
talizaci brownfieldů (tj. lokalit se starou sta-
vební zátěží). Větší část finanční prostředků
se městu vrátí vlastním prodejem pozemků. 
Dne 30. 3. 2021 proběhlo setkání v konceptu
„meet the buyer“, v rámci kterého byla zájem-
cům z řad velkých stavebních společností
představena veřejná zakázka: Kasárna Jičín,
výstavba dopravní a technické infrastruktury
a veřejných prostranství. Potenciálním doda-
vatelům byly sděleny informace technického,
ekonomického a obchodního rázu a dále
požadavky vyplývající ze zákona o zadávání
veřejných zakázek. Veškeré informace byly též
transparentně uveřejněny v elektronickém
nástroji Zadavatele na adrese: https://www.e-
zakazky.cz/profil-zadavatele/f0e3a11e-e918-
4e79-a7bf6a5e0d3fb260/zakazka/P21V000000
06. „Dále budou navazovat předběžné tržní
konzultace korespondenční, ve kterých město
pro řádnou a odpovědnou přípravu
zadávacích podmínek požaduje od poten -
ciálních dodavatelů odpovědi na otázky uve-
dené ve Formuláři vztahující se k plánované
zakázce,“ uvedla Lenka Hollerová, DiS.,
z oddělení veřejných zakázek MěÚ Jičín. 
Město Jičín má nyní nulové úvěrové zatížení.
Poslední splátka za výstavbu zimního
stadionu byla uhrazena v loňském roce. Roz-

počet je tak připraven zvládnout i takto roz-
sáhlou investiční akci, financovanou úvěrem. 
„Jsou tak vytvářeny podmínky, abychom
dostáli slibům k prodeji pozemků na výstavbu
rodinných domků a obytných domů. Jsme si
vědomi významu této lokality a při samotné
přípravě se snažíme postupovat maximálně
odpovědně tak, aby občané, kteří zde budou
stavět, byli spokojeni. Naší snahou je, aby se
toto místo po vojenských objektech změnilo
v hezkou část našeho města,“ řekl starosta
města Jičína JUDr. Jan Malý. 

Kasárna jako brownfield
Část komplexu kasáren město získalo do
vlastnictví v roce 2000 a po roce 2006 již bylo
vlastníkem většiny zdejších objektů. Většina
budov v  kasárnách byla zdemolována na
náklady města v roce 2012 a 2013 z důvodu
velmi špatného stavu. Demolice se nedotkla
pouze dvou budov, které budou přestavěny
na domov pro seniory, a dále rovněž jedné
další budovy, která tehdy byla v  majetku
Okresního soudu a sloužila jako sklad. Před-
stavitelé města a soudu došli k  dohodě, že
město získá budovu do vlastnictví a směnou
poskytne jinou budovu, kam se sklad přestě-
huje. Pro tento účel byla vybrána stará kotelna
v ulici Kosmonautů. Soud souhlasil za před-
pokladu, že kotelna bude v adekvátním stavu,
proto město před směnou zajistilo její rekon-
strukci. Na konci roku 2017 už směně nic
nebránilo a město Jičín mělo komplex
kasáren plně ve vlastnictví. Zatímco dvě
budovy při ulici Čsl. armády se změní v domov
pro seniory, bývalý sklad Okresního soudu
bude zdemolován. 
Již v roce 2013 město vypsalo urbanisticko-
architektonickou soutěž na návrh lokality
kasáren. Z účastníků porota nakonec vybrala
kancelář Cuboid architekti s.r.o., jež rok nato

zhotovila územní studii a katalog domů, který
předepisuje jednotící ráz pro budoucí nemo-
vitosti v lokalitě.  
Téma kasáren je ve skutečnosti svazkem
několika probíhajících procesů. Řekli bychom
dějových linií. Děje se proplétají a doplňují
stylem, že by v  nich našel zalíbení i jistý
fanoušek režiséra Christophera Nolana,
mistra komplexního vyprávění. Děj první: Zís-
kání části budov v areálu kasáren do
vlastnictví města. Děj druhý: Otázka kasáren
jako brownfieldu a politický zvrat v  Jičíně

v  roce 2012. Děj třetí: Návrh obytné zóny
a dospění k  urbanisticko-architektonické
soutěži. Děj čtvrtý: Získání pozemků pro
kanalizaci v kasárnách do vlastnictví města
a vyprojektování kanalizace. Děj pátý: Směna
budov mezi městem Jičín a Okresním
soudem. Děj šestý: Projektová dokumentace
na infrastrukturu a na veřejná prostranství
a získávání potřebných povolení. Děj sedmý:
Prodej dvou zbývajících budov za účelem
vybudování soukromého Domova pro
seniory, a s tím související plán rozvoje sociál-
ních služeb. Děj osmý: Otázka financování
investiční akce a konzultace o úvěru, rovněž
vypořádání staré úvěrové zátěže. Děj devátý:
Vypsání veřejné zakázky na vybudování infra-
struktury.
Téma v celé jeho komplexnosti řeší speciální
pracovní skupina Kasárna a je také jejím úspě-
chem, že se město nyní dostává až k vypsání
veřejné zakázky na infrastrukturu. 
Jistě, téma kasáren je dlouhodobé a palčivé,
a dokonce budí zdání, že se táhne nebo že
trvá příliš dlouho v neřešené podobě. Opak
je pravdou. Za každým z vyjmenovaných dějů
je třeba vidět mnoho hodin vyjednávání, pro-
jektování a administrativní práce.   

-jir- 

Dokončení ze str. 1

Vizualizace vstupu do domova pro seniory. Hlavní vchod bude směrem od lipové aleje z ulice Čsl. armády
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Město Jičín stále hledá možnosti, jak město
zatraktivňovat a přeměňovat k lepšímu.
„Jednou z věcí, která zasluhuje naši pozor-
nost a podílí se na vnímání našeho prostře-
dí, je stav a kvalita městského mobiliáře,
tzn. laviček, odpadkových košů, stojanů
na kola, či reklamních poutačů,” vysvětluje
starosta JUDr. Jan Malý. 
Některý městský mobiliář je dnes již v nevy-
hovujícím stavu. Cílem radnice bylo a je
zaměřit se na kvalitu a stav městského mobi-
liáře v nejfrekventovanějších lokalitách a zjiš-
těný nevyhovující stav napravit. Již v loňském
roce se proto započalo s kompletním mapo-
váním a kontrolou městského mobiliáře.
“Město má v tuto chvíli kompletně zmapován
veškerý mobiliář v centru města, a to včetně
tzv. pasportu městského mobiliáře,” doplňuje
Radek Jiránek, architekt města Jičín. 
Město chce však také znát názory občanů na
to, která místa je nejvíce trápí. Právě občané
jsou hlavními aktéry života ve městě. V prů-

běhu května 2021 městský úřad připraví roz-
sáhlou anketu na téma: Která místa nás
v Jičíně nejvíce trápí? O začátku ankety budou
občané informováni na webu města a pro-
střednictvím sociálních sítí. Své podněty
mohou také případně odevzdat během
května do vyhrazené schránky u podatelen
městského úřadu. Cílem je získat co nejvíce
odpovědí, a tím i podnětů. 
Zástupci města budou následně s občany dis-
kutovat o vhodných možnostech nápravy
takových míst. Občany nejčastěji zmiňovaná
místa v centru města budou součástí veřejné
komentované prohlídky, kde budou občané
společně s městským architektem přímo
v terénu diskutovat o možnostech nápravy. 
Již tento rok by mělo mít město vedle
pasportu mobiliáře také koncepci nového
městského mobiliáře. Na vhodném místě
v centru města – které vzejde z ankety
a diskuze s občany – by také měla být prove-
dena pilotní a ukázková úprava. Tyto kroky

včetně zapojení veřejnosti mají napomoci
k dalšímu zlepšení života v našem městě. 

-jir- 

Anketa: Která místa nás v Jičíně nejvíce trápí?

Na návrh Rady města schválilo Zastupitelstvo
města novelu vyhlášky o místním poplatku
za užívání veřejného prostranství. Nová
vyhláška č. 1/2021 odpouští poplatek za tzv.
předzahrádky do konce roku 2021. Obdobně

Rada města reagovala na situaci i v loňském
roce, kdy do 31. 10. 2020 snížila poplatek za
předzahrádku na 1 Kč za m2/den z původních
2 Kč za m2/den. Hlavní snahou města Jičína
je ulevit provozovatelům restaurací, protože

tato oblast podnikání je velmi tvrdě zasažena
protikoronavirovými opatřeními. K úvaze
o poplatku se Rada města vrátí v příštím roce.
Zohlední vývoj epidemie. 

-jir- 

Poplatek za restaurační předzahrádky je do konce roku 2021 odpuštěn

Jičín odkoupí pozemky 
pro Odpočinkovou zónu 

Cidlina

V roce 2009 město Jičín uzavřelo smlouvu
o smlouvě budoucí kupní s Římskokatolickou
církví – Arciděkanství Jičín. Týkala se pozemků
pro plánované propojení ulice Luční a ulice
Popovická poblíž MŠ Máj, a dále pozemků
podél Cidliny, kudy by mohla vést propojka
ulice Pražské s ulicí Popovická. 
Pozemky u mateřské školy také poskytnou
prostor pro výstavbu parkovací plochy, již je
nutné vybudovat v rámci plánovaného rozší-
ření školky. V  lokalitě také mají vzniknout
stezky pro pěší a cyklisty, mobiliář
s  rekreačními prvky a park – to vše v  rámci
Odpočinkové zóny Cidlina, jak ji navrhla kan-
celář Rehwaldt Landscape Architects. Je tu
také možnost v  budoucnu propojit
plánovanou stezku s  tou, která nyní vede
podél Cidliny. Zakoupení pozemků již
schválilo Zastupitelstvo města na základě
doporučení Rady města na veřejném
zasedání ve středu 31. března. 
S  církví proběhla řada jednání o převodu
pozemků. Nejprve se uvažovalo o směně
pozemků, avšak nakonec nejvhodnějším řeše-
ním je koupě. Celkem jde o šest pozemkových
parcel, jejichž celková rozloha je 36 453 m2.
Kupní cena je 310 Kč za m2. V součtu jde tedy
o částku 11 252 670 Kč. 

Rekonstrukce ve Valdštejnské
lodžii odhalila špatný stav

zdiva a trámů 

Výstavba ve Valdštejnské lodžii v rámci čes-
ko-polského projektu Cesta Valdštejnských
architektů pokračuje. Rada města schválila
dva dodatky ke smlouvě se stavební firmou
RITUS s.r.o., která má práce na starosti. 
Během bouracích prací v Lodžii se zjistilo, že
zdivo stěn v prostoru rekonstruovaných míst-
ností je značně nesourodé a stěny byly
staticky nestabilní. Některé části je třeba
odstranit a znovu vyzdít. V prostoru bývalé
černé kuchyně byly zjištěny poruchy klenby.
Také je třeba opravit historicky cenné omítky,
jež se zde nacházejí. Některé trámy byly zni-
čené a nebyly schopné nést nový strop, proto
je v dodatcích rovněž obsaženo umístění ztu-
žujících věnců v navazujících zdech a prove-
dení nového ocelového stropu. Veškeré
úpravy se dějí po konzultaci s památkáři. Cena
díla se započtením dodatků je
29 973 628,45 Kč včetně DPH. 
Jádrem stavebních prací je vybudování více -
účelového sálu v Lodžii, bude ale také zre-
konstruováno několik dalších místností, část
Čestného dvora a historický sklep. Sál získá
do vybavení audiovizuální techniku a zásuvné
hlediště. Práce budou pokračovat po celý rok
2021, zprovoznění sálu je plánováno na jaro
2022. 

Jičínské školy se opět zapojí do
projektu Obědy do škol, který

pomáhá dětem v nouzi

Rada města souhlasila, aby se mateřské
a základní školy v Jičíně zapojily do projektu
Potravinová pomoc dětem v Královéhradec-
kém kraji V – Obědy do škol. Jedná se o potra-
vinovou pomoc dětem ve vážné sociální
nouzi. Žádost o finanční podporu předkládá
Královéhradecký kraj Ministerstvu práce
a sociálních věcí ČR, klíčové však je, zda se
školy v  regionu chtějí do projektu zapojit.
V  Jičíně mají zájem MŠ Máj a MŠ U Kina, 
a dále ZŠ 17. listopadu, ZŠ Husova a ZŠ Podě-
bradova. Souhlas města Jičína coby
zřizovatele je nezbytný pro účast v projektu,
proto byl bod zařazen na jednání Rady města.   
Program je podporován Evropskou unií
z Operačního programu potravinové a mate-
riální pomoci. Projekt umožňuje bezplatné
stravování dětí ve věku 3 až 15 let, jejichž
rodiny jsou ve hmotné nouzi. Pro aktuální
školní rok – velice ovlivněným opatřeními
proti šíření koronaviru – je vyhrazena částka
100 milionů Kč. Pomoc může významně
přispět ke zmírnění dopadů epidemie covid-
19 a je poskytována na základě darovacích
smluv tak, aby se obědy dostaly opravdu
k dětem, nezkomplikovalo to ještě více situaci
jejich rodičů a pomoc nemohla být zneužita. 

-jir- 
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Domácnosti v  Popovicích, Popovičkách,
Hubálově, Robousích, Dvorcích,
Moravčicích a ve čtvrti Čeřovka budou brzy
začleněny do systému svozu odpadu door
to door. Dále jsou sem zahrnuty ty domác-
nosti ve čtvrti Větrov, které nebyly součástí
pilotního projektu – jde o ulice Hradecká
a Křižíkova. Odpadní nádoby bude možné
vyzvedávat od 1. června 2021 do 30. září
2021 v budově bývalých kasáren. 
Prosíme, aby se občané v  těchto částech
a čtvrtích zaregistrovali, a to na tel. čísle
730  589 298, nebo přes e-mailovou adresu
hojcskova@mujicin.cz. Barevné popelnice
budou poskytnuty bezplatně. Občané,
kterých se rozšíření svozu týká, najdou v brzké
době informační leták ve schránce. Budou

v něm uvedeny všechny podrobnosti. 
Vlastní svoz tříděného odpadu od domů
bude zahájen dne 4. 10. 2021. Postupně
budou v daných městských částech a osa-
dách rušena kontejnerová stání na separo-
vaný odpad. Svoz bude probíhat jednou za
14 dní, bioodpad (hnědá popelnice) bude
svážen jednou týdně. Nový systém přináší
nejenom kvalitnější separaci odpadů, ale
také vyšší pohodlí. Potvrzuje to i anketa,
které se mohli zúčastnit občané zapojení
do pilotního projektu. Spokojenost s door
to door byla velmi vysoká. Ukazuje se, že
tento systém je velkým přínosem pro
životní prostředí, neboť díky němu směřuje
na skládku Popovice – Libec nižší množství
odpadu.  

Zakoupení barevných popelnic je součástí pro-
jektu s názvem Rozšíření separace odpadů ve
městě Jičín CZ.05.3.29/0.0/0.0/19_126/0011567.
Spadá do něho také instalace čtyř nových pod-
zemních kontejnerů na separovaný odpad.
Hnízdo vznikne v Lindnerově ulici, díky čemuž
bude možné odstranit nynější stání barevných
kontejnerů. Nákup nádob na systém door to
door i pořízení podzemních kontejnerů je pod-
pořeno evropskou dotací prostřednictvím Ope-
račního programu Životní prostředí. 

-jir-

Od 1. června budou vydávány odpadní nádoby v rámci rozšíření systému door to door

Stavební práce v  budově na Žižkově
náměstí se přesunuly nad kanceláře sta-
vebního úřadu. Probíhá tak další etapa
rekonstrukce střech městského úřadu. Sta-
vební úřad se z  důvodu špatného stavu
stropů musel přesunout do budovy na
autobusovém nádraží, kde sídlí Komerční
banka. Do konce roku 2021 bude působit
právě tam. 
Rada města schválila, že v rámci probíhajících
stavebních prací na Žižkově náměstí se usku-

teční také renovace radniční fasády ze strany
od dvora, směrem k ulici Nová. Opravu fasády
bude mít na starost firma RITUS s.r.o., která
nyní provádí rekonstrukce střech. Nová fasáda
původně nebyla v plánu, avšak při současné
výstavbě se ukázalo, že stávající omítky jsou
nesoudržné a odlupují se od podkladu. Sta-
vební firma proto zajistí výměnu kromě těch
ploch, které byly v důsledku nedávné havárie
opraveny. Náklady jsou 554  290,85 Kč bez
DPH. Rada města schválila pro tuto akci výjim-

Rekonstrukce střech městského úřadu vstoupila do další fáze

ku ze směrnice č 1/2021, o zadávání veřejných
zakázek. 
Dále Rada města schválila dodatek č. 3 ke
smlouvě o dílo na rekonstrukci střech
v budově na Žižkově náměstí. Cena zakázky
se navyšuje o cca 427 tisíc Kč bez DPH na cca
10,33 milionu Kč bez DPH. Probíhající práce
ukázaly špatný stav zdiva a krovů, které jsou
v horším stavu, než se předpokládalo. Je ne -
zbytné rozkrýt některé části podlah z důvodu
opravy nosných trámů stropů nad 3. nadzem-
ním podlažím budovy. Další komplikaci před-
stavoval destruovaný trám zazděný v  římse
do ulice Nová, který se musel odstranit a pro-
stor se musel znovu vyzdít. Pro vyrovnání stá-
vající konstrukce krovu bylo třeba použít
podpůrné ocelové konstrukce. 
Z důvodu rekonstrukce bylo nutné dočasně
přestěhovat Stavební úřad do náhradních
prostor v ulici 17. listopadu čp. 1074. Vstup
do kanceláří stavebního úřadu v prvním patře
budovy na Žižkově náměstí je nyní zaslepen
přepážkou, v nepřístupných prostorách byly
částečně rozebrány stropy. 

-jir- 
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Lidické náměstí, Sousoší Křtu Kristova

Do 30. let 20. století neslo název Novoměstské
náměstí, později Švehlovo, před rokem 1949
získalo název Lidické náměstí (přejmenováno
k  uctění památky lidické tragédie). Mnohé
domy pocházejí z 1. poloviny 17. století, dnes
jsou však po mnoha přestavbách. Při břehu
rybníčka Jordánku bylo postaveno Sousoší
Křtu Kristova, datováno do roku 1849, které
nahradilo původní boží muka. Autorem sou-
soší je Jan Sucharda z Nové Paky. Celý prostor
začal získávat dnešní podobu již po roce 1886,
kdy byl v západní části náměstí zmiňovaný
rybníček zrušen a zasypán, a následně v letech
1889−1990, kdy došlo k částečnému vydláž-
dění plochy náměstí. V novoměstských hostin-
cích měly četné spolky (odborové i politické)
své spolkové místnosti. Např. v Effenberkově
hradecké restauraci (dnes restaurace Veselka)

měl svoji místnost Sbor dobrovolných hasičů
v Jičíně, jehož byl hostinský Josef Effenberk
velitelem. K velké úpravě náměstí došlo také
po roce 1971, kdy byl na jižní straně náměstí
postaven vícepodlažní dům a na nároží nová
prodejna. Jičínský rodák, mj. pozdější spisova-
tel, Dominik Filip (1879−1946), který bydlel
u prarodičů Svobodových v čp. 45 na Novo-
městském náměstí, uchoval ve svých vzpo-
mínkách: „novoměstské náměstí bývalo
tržištěm dobytka, cvičištěm vojáků obou jičín-
ských kasáren, v podvečer pak obvykle rejdiš-
těm mládeže a hus. Při severní straně se konala
malá korsa studentů s děvčaty… mládež se
scházívala také v jeho středu u kašny s rumpá-
lem a kaštanů kolem sochy sv. Jana Křtitele,
bavila se většinou zpěvem za doprovodu har-
moniky a houslí“. Jana Kořínková
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Dne 1. března utichly veškeré prostory
ve školce. Děti z obou tříd zůstaly doma
s rodiči, protože se podle vládního nařízení
uzavřely všechny mateřské školy. Paní uči-
telky do školy docházely nadále a připra-
vovaly pro děti distanční výuku, kterou
předškoláci plní povinně a ostatním dětem
byla nabízena v lehčí podobě pro zpestření
dnů doma. 
Paní učitelky připravovaly výukové materiály,
zasílané na e-mailové adresy rodičů v podobě
pracovních listů, říkanek, návrhů na výtvarnou
činnost a také v  podobě didaktických
pomůcek pro rozvoj předmatematických

a předčtenářských představ. Součástí
zasílaných materiálů byla různá videa, se kte-
rými děti mohly nejen cvičit a zpívat, ale také
prohlubovat seznamování s  anglickým
jazykem. Pro pestrost distanční výuky volily
paní učitelky několik podob kontaktu s dětmi.
Velmi poutavá byla videa natáčená
samotnými učitelkami pro děti. Jednalo se
o motivační videa k jednotlivým tématům hra-
ná v  různých rolích. Vznikaly tak přibližně
20minutové příběhy (pohádky), které měly
výchovně-vzdělávací obsah. 
Další forma byla prostřednictvím komunikační
platformy. Děti mohly aktivně pracovat ve sku-

pinách a reagovat na paní učitelky. Děti
počítaly, poznávaly číslice, určovaly více nebo
méně, třídily obrázky dle prvního písmena ve
slově, rýmovaly, procvičovaly gymnastiku
mluvidel, cvičily, zpívaly. Při těchto setkáních
se chlubily svými výrobky, kterými plnily dis-
tanční vzdělávání. 
Předškoláci byli velmi šikovní a bez problému
se přizpůsobili dané situaci. Všichni jsme byli
rádi, že se vidíme a mohli jsme se pozdravit
a sdělovat si své zážitky. Již se ale těšíme, až
se vše vrátí do běžného normálního chodu.
Hodně zdraví všem.

Mgr. Iva Drahoňovská, učitelka MŠ

Distanční výuka v MŠ Fügnerova

Stejně jako ostatní mateřské školy, i MŠ J. Š. Kubí-
na se dne 12. dubna otevřela dětem. Docházejí
sice jen předškoláci a děti rodičů pracujících
v Integrovaném záchranném systému, ale už je
to veselejší. Pondělní testování proběhlo i se
slzami a v obranných pozicích, ale většina dětí
byla na nezvyklý zákrok připravena.
Musím ale říci, že i do 12. 4. měly všechny děti
co dělat, aby splnily pravidelně dodávané
úkoly. Kromě grafických pracovních listů,
námětů na výtvarné počínání, písniček, mate-
matických kvízů a různých výukových videí
jim paní učitelky připravily na Velikonoční

týden vtipné stezky s různými úkoly, dokonce
některé navštívily děti u nich doma s koledou.
Také jsme zavedli „Školku na plotě“, kdy děti
doma vyrobené obrázky věší na plot školky,
mají tam vzkazy pro oblíbené spolužáky i pro
paní učitelky. Maminky s oblibou vyrážejí na
procházky „k plotu“, čtou dětem pozdravy
a prohlížejí obrázky. Před Velikonoci si také
děti mohly samy pověsit své vajíčko na
stromek před školkou. Myslím, že v té nepří-
jemné době jsme s naší školkou měli spoustu
příjemných zážitků.

Monika Chalupová, učitelka třídy Koťátek

V MŠ J. Š. Kubína to opět žije dětmi

Ač byla většina mateřských škol celý březen uza-
vřena, MŠ Máj nadále fungovala, jako „určená
škola“ zajišťující péči o děti rodičů IZS a dalších
vybraných profesí. Paní učitelky nezapomněly
na děti ze svých tříd, které musely zůstat s rodiči
doma, připravovaly distanční výuku pro před-
školáky a plánovaly jarní akce pro děti z MŠ Máj.
Venku už se začalo probouzet jaro a paní
učitelky se rozhodly, že ho přivítají s  rodiči
a dětmi zábavnými venkovními aktivitami. Na
webu školy vyhlásily během března tři akce, kte-
rými se snažily dětem zpříjemnit čas strávený
mimo mateřskou školu. 
První akcí byl Rozkvetlý májový plot – barevné
kytičky vyrobily děti s  rodiči z  PET víček,
připevnily na plot školní zahrady a plnily „kytič-
kové úkoly“. Během několika dní se školka změ-
nila v rozkvetlou zahradu.

Druhá akce Pojďme rozdat radost byla
zaměřená na naše seniory z Babylonu a Domo-
vinky. Každoročně je děti přicházely potěšit jar-
ním vystoupením, tento rok jsme z  důvodu
covid-opatření přijít osobně nemohli. I do této
akce se zapojili rodiče s  dětmi a společně
vyrobili krásné jarní dekorace. Paní učitelky při-
daly pro každého seniora milý dopis s veliko-
nočním přáníčkem.

Třetí akcí byla jarní stezka Hledání velikonočních
vajíček, kde děti společně s rodiči plnily „pís-
menkové úkoly“. Pokud děti našly všechna vajíč-
ka, splnily úkol a čekala je odměna. Jsme rádi,
že i tento rok nám děti pomohly jaro přivítat
a pranostikou „Březen – za kamna vlezem“ se
nenechaly odradit. Děkujeme rodičům za spo-
lupráci a čas, který dětem věnovali při plnění
jarních úkolů a tvoření pro jičínské seniory.

Lenka Brodská, MŠ Máj

Vítání jara v MŠ Máj

Š K O L Y  A  Š K O L K Y



Pokud máte šikovné dítě,
svěřte nám jej do umělecké
školy. Ve výtvarném oboru jej
naučíme všemožným výtvar-
ným technikám jako je malba,

kresba, grafika, animace, keramika aj.
V  tanečním oboru vyučujeme tanec
současný, lidový, klasický i historický, ale
naučíte se také, jak správně držet tělo, jak se
má tanečník správně hýbat i stravovat, ale
i spoluvytvářet choreografie tance.
V literárně dramatickém oboru nehrajeme

jen divadlo, ale naučíme vás, jak se pohybovat
na jevišti, jak mluvit, aby vás bylo slyšet
i v poslední řadě. Naučíte se správně dýchat,
správné výslovnosti a recitaci, jak používat
správně hlasivky, ale i jak napsat reportáž, člá-
nek do novin, básničku i román.
Hudební obor je na naší škole nejpočetnější.
Od září budeme vyučovat hru na: akordeon,
klavír, keyboard, varhany, sólový i sborový
zpěv, housle, violoncello, kontrabas, kytaru
klasickou, elektrickou i basovou, harfu, zob-
covou flétnu, příčnou flétnu, klarinet, saxofon,

fagot, trubku, lesní roh, trombon (pozoun),
baryton, tubu, bicí nástroje.
Přijímáme děti do přípravného studia od pěti
let, do základního studia od sedmi let, ale
i starší. Na webových stránkách školy
www.zusjicin.cz naleznete elektronickou při-
hlášku i s registrací k přijímacímu pohovoru
na konkrétní čas, pokud to epidemiologická
situace dovolí. V každém případě vás budeme
kontaktovat. Přijímací pohovor se uskuteční
ve dnech 28. a 29. května 2021. 

ZUŠ J. B. Foerstera
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V době uzavření mateřských škol se bohužel
většina našich kontaktů s dětmi přesunula do
virtuálního prostředí. Naší prioritou v tomto
období bylo propojit online výuku s výukou
v přírodě. Proto jsme pro děti i jejich rodiče při-
pravily tematické naučné stezky, které byly pra-
videlně každý týden obměňovány. Děti

společně s rodiči obdrželi mapu, na které byla
uvedená trasa stezky. Cestou děti plnily úkoly,
zdokonalovaly se v  pohybové, rozumové,
hudební i jazykové oblasti. Na konci stezky na
ně čekalo překvapení. Dosud měli naši „Větro-
váčci“ možnost putovat se skřítkem Vítkem, na
dvou Jarních stezkách probouzely přírodu
a první kytičky a na Velikonoční stezce se dozvě-
děly mnoho zajímavého o velikonočních tradi-
cích. Výborný nápad, jak stezku oživit, měli
i rodiče dětí – pomalovali s  dětmi kamínky
a umístili je podél stezky. Ostatní kamarádi měli
radost z jejich nalezení.
Velice nás těší pozitivní ohlasy od vás všech
a zasílané fotografie z  jednotlivých stanovišť.
I přestože jsme již s předškoláky nastoupily do
mateřské školy, rozhodly jsme se, že pro vás
stezku ještě zachováme. Budete se tak moci
těšit na nová putování. Tímto všem děkujeme
a velmi si vážíme pozitivní zpětné vazby
nejenom od dětí z naší mateřské školy, ale i od
ostatních jičínských dětí, které společně s rodiči
stezku navštívily.

MŠ Větrov

Naučné stezky v MŠ Větrov

Z nařízení vlády přešla i naše škola od 1. 3.
na distanční výuku. Nebyla to pro většinu
pedagogů ani žáků práce neznámá, a tak se
většina výuky přesunula do virtuálního
světa. Pro ty, kterým přeci jenom chybí inter-
netové připojení, nadále fungovalo
předávání školních materiálů přímo
v budově školy. 
O Velikonocích, díky nařízení vlády, svitla
naděje pro speciální školství v  podobě
úplného otevření škol pro naše žáky. V úterý

6. 4. 2021 se tato zpráva potvrdila. „Škola se
opět otevře!“
Pro pedagogy nastaly dny příprav na restart
prezenční výuky. 12. dubna jsme konečně
přivítali většinu našich žáků. Ti se nejvíce těšili
na své spolužáky, kamarády. Škola se v  tuto
náročnou dobu totiž již nestává pouze místem
k získávání vědomostí a dovedností, ale stále
více se utvrzujeme v tom, že to je zejména místo,
kde dochází ke zprostředkovávání sociálních
kontaktů, tolik potřebných pro všechny. 

Škola se opětovně otevřela ve stejném režimu,
který byl nastolen s ohledem na epidemickou
situaci již na začátku školního roku. Předpokla-
dem hladkého průběhu prezenční výuky je
zvládnutí testování Ag testy, které školám
zaslalo MŠMT. Premiéru samoodběru pro tes-
tování mají žáci naší školy již úspěšně za sebou.
I přes počáteční pochybnosti, jak se se samood-
běrem  poperou, můžeme konstatovat, že na
výbornou.  

Škola Soudná

Škola v Soudné opět otevřena pro prezenční výuku

Základní umělecká škola J. B. Foerstera – zápis žáků pro školní rok 2021/2022

Jednotlivá postupová kola padesátého ročníku
dějepisné olympiády na téma „Labyrintem
barokního světa (1556 – 1781)“ probíhala on-
line. Školáci si připomněli barokní kulturu, osob-
nosti a jejich díla, Habsburky, třicetiletou válku,
bitvu na Bílé hoře i Jana Amose Komenského,
od jehož úmrtí loni uplynulo 350 let.

Školního kola se zúčastnilo 17 žáků a žákyň
osmého a devátého ročníku. Nejvíce bodů
získala Amálie Kracíková, na druhém místě se
umístila Adéla Nováková a třetí byl Lukáš
Javůrek. V okresním kole, které se konalo v polo-
vině ledna, Amálie rovněž zvítězila. Mezi
úspěšné řešitele se zařadila i Adéla. Obě žákyně

postoupily do krajského kola, které proběhlo
19. března, a skvěle reprezentovaly naši školu,
za což jim patří poděkování. Amálka opět pro-
kázala své znalosti a dovednosti a obsadila
krásné druhé místo. Od vítězství ji dělil jeden
bod. Gratulujeme!

Mgr. Jitka Víchová, ZŠ 17. listopadu

Úspěch žákyně z Jedničky

Š K O L Y  A  Š K O L K Y
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Nevíte, kam se vydat na procházku? Jestli rádi
poznáváte přírodu a řešíte hádanky, tak si
opište 3 souřadnice a můžete se vydat obje-
vovat a poznávat své okolí. Stačí navštívit
3 místa, na těchto 3 místech najít 3 krabičky
a vyřešit 3 úkoly. Až úkoly splníte, získáte čísel-
nou kombinaci k zámku. Poté už jen otevřete
truhlu a poklad bude Váš! Více najdete na pla-
kátě u hlavního vchodu 4. ZŠ nebo na webu
MAP – Otevřené zahrady Jičínská www.ote-
vrenezahrady.cz (Další venkovní hra je spuš-
těna - vydejte se na Cestu za pokladem!).
Stezku si pro vás připravil pan učitel Pavel
Horák. 

ZŠ Železnická 460 – „Čtyřka“

Cesta za pokladem

V  rámci aktivit MAP pro ORP Jičín se naše
Základní škola v  Husově ulici zapojila do
projektu „Otevřeno“.  V tomto náročném období,
kdy nemůže probíhat výuka prezenčně, se paní
učitelka Mgr. Renata Florianová s asistentkou
Monikou Havelkovou, DiS. a žáky 5. A, rozhodli,
jak spojit online výuku s aktivitami pro širší veřej-
nost. Rozhodli se zaměřit na naše starší spolu-
občany žijící v Domově pro seniory v Jičíně na
Novém Městě. Dohodli se, že připraví
překvapení pro ženy – seniorky ke Dni žen.
Již ke konci února se začali připravovat prostřed-
nictvím online setkání na výstupy, které chtěli
žáci pod vedením paní učitelky a asistentky
zrealizovat právě pro ženy v  Domově pro
seniory. V prvním březnovém týdnu pak začali
v  rámci online setkání vyrábět „na dálku“
přáníčka a papírové květiny. Shromáždění přá-
níček a dopisů pro seniorky probíhalo ve škole
přes poštovní schránku. Paní učitelka průběžně
přáníčka vyzvedávala ve škole, kompletovala
a připravovala k předání.
K osobnímu předání přáníček, dopisů a květin
došlo v  pátek 5. 3. přímo před vstupem do
Domova seniorů. Paní učitelka Florianová s paní
asistentkou Havelkovou předaly dárečky
zástupcům domova. Přítomni byli osobně pan
ředitel Mgr.Tomáš Kolátor, provozní manažerka
Bc. Martina Janatková, DiS. a vrchní sestra

Dagmar Zichová. Pan ředitel poté již bez naší
přítomnosti přáníčka a květy osobně předal
všem svým klientkám. 
Následná elektronická zpětná vazba z Domova
pro seniory, kterou jsme obdrželi, byla důkazem
a dokladem toho, že jsme naši akci nedělali zby-
tečně. Na fotografiích a dále dle komentáře
zástupců Domova seniorů, které jsme obdrželi,
jsme se přesvědčili o tom, že radost, kterou jsme
nadělili našim spoluobčanům, je i radostí naší,
našich žáků i celé školy. A to především v tomto
náročném období, ve kterém žijeme. 
Aktivita je součástí prezentačních akcí pro veřej-
nost v rámci projektu Místní akční plán rozvoje
vzdělávání pro ORP Jičín II. Více informací o akti-
vitách projektu najdete na: https://map.otevre-
nezahrady.cz/ 

Mgr. Roman Mareš, ředitel ZŠ Jičín, Husova

Žáci ze ZŠ Husova odeslali přáníčka seniorkám v jičínském domově

Š K O L Y  A  Š K O L K Y
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Okénko knihovny

Svěrákovi natáčejí novou komedii

Den po svých narozeninách začal Zdeněk Svěrák natáčet film Betlémské
světlo, ve kterém si zahraje hlavní roli. Režisér Jan Svěrák obsadil do dalších
rolí Danielu Kolářovou, Terezu Rambu, Vojtěcha Kotka a Vladimíra
Javorského. „Film bude o hledání životní harmonie, o hranici mezi
vyrovnaností a rezignací, a tohle těžké téma rozptylujeme humorem,
stylizací a velkou nadsázkou,“ vysvětluje režisér Jan Svěrák. Scénář vychází
z  knižních bestsellerů Povídky a Nové povídky Zdeňka Svěráka a je
vyprávěný jako příběh o spisovateli, jemuž do běžného života vstupují
postavy z vlastních povídek.
„Hraju spisovatele Šejnohu,“ prozradil autor předlohy Zdeněk Svěrák. „Ten
člověk jako by mi vypadl z oka. Je jen o něco komičtější, než jsem já.“ 
O specifickou vizualitu filmu se postará držitel osmi Českých lvů a dalších
pěti nominací – fenomenální kameraman Vladimír Smutný, který spolu-
pracoval se Svěráky už na Koljovi před 25 lety, a stejně tak oceňovaný
architekt Jan Vlasák a kostýmní návrhářka Simona Rybáková. Střihu celého
filmu se poprvé ujme pokračovatel rodinné tradice, syn režiséra a vnuk
hlavního představitele, střihač František Svěrák.
Hlavní postavy ztvární kromě Zdeňka Svěráka Daniela Kolářová, Vojta Kotek
aTereza Ramba. V dalších rolích se diváci mohou těšit na Ondřeje Vetchého,
dánskou herečku Patricii Schumann či Jitku Čvančarovou.  Snímek
Betlémské světlo se bude natáčet od konce března do května především
v Praze. Premiéru tvůrci plánují v dubnu roku 2022 a my se už nyní moc
těšíme. 
Ve výrobě jsou i další české filmy, podmínky pro natáčení jsou nyní dost
složité, ale nové filmy vznikají. Natočené a vyrobené filmy již čekají na to,
až kina opět budou moct promítat, což bude snad již brzy. Tento článek
v době svého vzniku nemusí být plně aktuální, a proto sledujte naše webové
stránky www.biografjicin.cz a budete tak včas informování o zahájení pro-
mítání. 

Michal Miškovský – Biograf Český ráj Jičín

Knihovna se otevřela

Postupné rozvolňování protiepidemických opatření se týká i Knihovny
Václava Čtvrtka v Jičíně. Po dlouhém období výdejního okénka se
mohla knihovna opět otevřít čtenářům. Čtenáři mohou chodit přímo
do půjčoven a sami si vybírat knihy rovnou z regálů. Musí se ale stále
dodržovat hygienická opatření.
Knihovnice se těší, až půjčí všechny novinky, které za dobu uzavření
knihoven nastřádaly. Zároveň stále připravují nové a nové pořady k živému
online vysílání. Dokonce vstupují i do online výuky. Tak, jak dříve děti
chodívaly do knihovny společně s paními učitelkami na nejrůznější knihovní
lekce, mohou se dnes knihovnice připojovat do distanční výuky a své pro-
gramy ukazovat dětem prostřednictvím internetu.
Zároveň se však už všichni těší na období, kdy se budeme moci setkávat
na živo. Proto knihovnice chystají program na léto – pondělní dílničky
v rámci prodloužených víkendů, prázdninové vycházky, velký letní jarmark.
Knihovní divadelnice secvičily pohádku na pirátské téma, kterou by rády
brzy dětem představily.
V dobách, kdy výhledy na rozvolňování protiepidemických opatření byly
mnohem optimističtější, jsme společně s dalšími městskými organizacemi
naplánovali na konec května knižní festival. Měly to být tři dny plné
zajímavých akcí, pořadů pro děti i dospěláky. Pozváni byli zajímaví hosté,
kteří tvoří knihy. Festival měl být zaplněn nejrůznějšími dílničkami
a workshopy souvisejícími se čtením nebo výrobou knih. Vývoj pandemie
však nepřeje našim plánům. Snažíme se však v rámci možností připravit co
nejbohatší program tak, jak bezpečnostní opatření dovolí.
Všechny aktuální informace jsou průběžně uveřejňovány na webu
a facebooku knihovny. Sledujte nás online. Michaela Sehnalová
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Co si představit pod pojmem paměťová
instituce? Kupříkladu jičínskou knihovnu.
Ta totiž sbírá a archivuje nejrůznější 
tiskoviny, které se vztahují k  našemu
regionu. Jednotlivá čísla časopisů shro-
mažďuje a vytváří tak sbírku dokumentů,
které se uchovávají a slouží jako zdroje
informací o kulturních a dalších význam-
ných událostech na místní i národní 
úrovni.
Knihovna takto postupuje už od roku 1990,
kdy obce začaly ve velkém vydávat
nejrůznější sborníky a místní zpravodaje.
Ovšem v  archivních krabicích knihovního
skladu by se našly i starší poklady, noviny
z  dob totality, či dokonce z  období první
repub liky. Příkladem může být časopis Od Ješ-
těda k  Troskám, který vycházel v  letech
1922–1938. V  roce 1994 navázal a znovu
vychází. Nejstarším regionálním časopisem,

který knihovna uchovává v komplexní řadě,
je Zpravodaj Šrámkovy Sobotky.  V roce 2021
vychází 58. ročník.
S vývojem výpočetní techniky se vyvíjí i zpra-
cování databází článků z regionálních tisků.
Díky počítačovým záznamům se informace
o článcích snadněji a rychleji vyhledávají. Do
virtuálního prostoru vstupují i mnohé regio-
nální časopisy. Řada obcí je vydává jak
v tištěné, tak v digitální formě. Jejich seznam
uvádí knihovna v databázi Regionální zpra-
vodaje: https://knihovna.jicin.cz/regionalni-
zpravodaje/. Výhodou digitálních záznamů
je, že se jedná o plnotextové zápisy. Do
knihovny není třeba pro kopii tištěného textu
chodit. V této databázi čtenáři naleznou elekt-
ronické i zdigitalizované časopisy.
Knihovna Václava Čtvrtka v  Jičíně
nezapomíná ani na významné regionální
osobnosti. Pravidelně doplňuje a aktualizuje

databázi osobností, které měly nebo mají
k regionu Jičínska vztah. Databázi naleznete
na webových stránkách knihovny:
https://knihovna.jicin.cz/regionalni-osobnosti/.
Každý měsíc jsou vybírány významné osob-
nosti regionu. Připomíná se jejich výročí naro-
zení či úmrtí. Současně se stávají součástí této
databáze. V databázi lze vyhledávat abecedně
podle příjmení osobnosti. Tato databáze
obsahuje víc jak 400 záznamů. Čtenář jičínské
knihovny může informace o významných
osobnostech vyhledávat i v online katalogu.
Do rozšířeného hledání zadá jednotlivou
osobnost, uvidí bibliografický záznam, kde
zjistí základní životopisné údaje. Osobnosti
jičínského regionu jsou součástí těchto zázna-
mů. Databáze autorit čítá skoro 119  000
záznamů včetně odkazů, regionální osobnosti
představují víc než 3600 záznamů.

Lenka Dědečková

Knihovna jako paměťová instituce

Další jičínská výstava dala prostor regionál-
ním výtvarníkům. Tentokrát využívá velmi
netradičního média – najdeme ji na jičínských
plakátovacích plochách. Ty jsou vzhledem
k nekonání akcí již dlouhé měsíce poloprázdné,
nová expozice jim tak dodává spoustu nových
emocí, myšlenek a barev. Konkrétně na ilustrač-
ním snímku je zachycena barevná litografie
Zdeňka Šindlera, jež je vylepena na plakátovací
ploše vedle MŠ Fügnerova. Zásadním požadav-
kem bylo, že dílo musí být vytvořeno právě
místním autorem – myšleno z Jičína a blízkého
okolí. Součástí každého plakátu je QR kód se
hrou, kterou připravil K-Klub. Výstavu zorgani-
zoval Odbor kultury a cestovního ruchu
MěÚ Jičín. -jir- 

Na mobilních panelech jsme zhlédli výstavu
Albrecht z Valdštejna – velký stavebník 1621
– 1634. Výstavu vytvořili Národní památkový
ústav – Josefov a město Jičín. Její osud byl velmi
nejistý, ostatně tak jako bylo nejisté i ono „Vald-
štejnovo desetiletí“. Zatímco za dob vévody
stravovala celou Evropu třicetiletá válka, my
v dnešní době zažíváme řádění koronavirové
epidemie. Dlouho to vypadalo, že i tato výstava
z důvodu covid-19 padne, vždyť měla být zpří -
stupněna během Valdštejnských slavností
2020, jež město ovšem muselo zrušit. Expozice
nakonec o své diváky nepřišla. Byla
představena letos na začátku jara, kdy jsme ji
mohli zhlédnout během procházky po městě.
Za pomoc s  instalací děkujeme firmě VOKO
reklama s.r.o.  
Výstava je v majetku města a předpokládá se,
že bude k  vidění během Valdštejnských
slavností v roce 2022. Mobilní panely na Vald-
štejnově náměstí teď čeká jiné využití. V květnu
zde bude k  vidění expozice o 150. výročí
založení Vyšší odborné školy a Střední průmy-
slové školy v Jičíně. -jir- 

Netradiční výstavy v Jičíně

K U L T U R A  A  S P O L E Č N O S T
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S P O R T

Jakožto vydavatelka zpravodajského serveru
Dobré zprávy z Českého ráje a okolí bych ráda
reagovala na zavádějící informaci obsaženou
v  článku „Vyjádření k  otevřenému dopisu
k  tvorbě grafického manuálu města Jičína“,
který byl uveřejněn v  dubnovém čísle
Jičínského zpravodaje. 
Článek označuje způsob, jakým byla informace
o redesignu loga města Jičína prezentována
na mém webu jako „necitlivý“ a špatně nača-
sovaný, neboť práce na logu ještě údajně
nebyly dokončeny. 
Portál Dobré zprávy z Českého ráje však pouze

zpravodajsky reagoval na usnesení rady
č. 14/72/RM, které mi jakožto vydavatelce bylo
zasláno tiskovým mluvčím města Jičína Janem
Jirešem v rámci pravidelného komuniké. Infor-
mace jsem pouze převzala a zveřejnila logo,
které bylo součástí komuniké. Po zveřejnění se
na facebooku Dobrých zpráv rozpoutala diskuse,
do které Dobré zprávy nijak nezasahovaly. 
Pokud jsou tedy Dobré zprávy viněny
z „necitlivosti“ a špatného načasování za
situace, kdy pouze prezentují informace
v podobě, v jaké je obdržely od města Jičína,
lze tuto kritiku vnímat spíše jako palbu do

vlastních řad města Jičína a způsobu, jakým
město komunikuje navenek. 
Je evidentní, že zveřejnění informace na
portálu Dobré zprávy splnilo svůj účel, neboť
rozpoutalo tolik potřebnou veřejnou debatu
o podobě loga (na kterou město v procesu
tvorby nového loga zcela rezignovalo) a z roz-
poutané diskuse vzešlo mnoho zajímavých
podnětů, který by město mohlo využít při
schválení vhodnosti navrhované podoby loga
a jeho případné revizi. 

Vladislava Wildová, Dobré zprávy 
z Českého ráje a okolí

Odpověď  Vladislavy Wildové (Dobré zprávy z Českého ráje) 
na článek „Vyjádření k otevřenému dopisu k tvorbě grafického manuálu města Jičína“

Základní část florbalové extraligy žen
skončila pro hráčky KM automatik FBK
Jičín malinko smolně, od vytouženého
postupu do playoff je dělila jediná výhra.
V těžké sezóně s nerovnými podmínkami
především ohledně možnosti trénování
v době uzavření sportovišť a protiepide-
mických opatření (většina týmů v soutěži
své hráčky papírově zprofesionalizovala,
ty se tak na restart soutěže mohly připra-
vovat o 2 měsíce déle než jičínský tým) tak
dámy dosáhly nejspíše maxima. 
V poslední čtvrtině soutěže se herně zvedaly
a konečné umístění v tabulce nakonec FBK
Jičín nebere jako zklamání. Sedmá sezóna
v řadě v nejvyšší soutěži přinesla mančaftu
6 výher (1 v prodloužení), 17 bodů, 91 vstře-
lených branek, 147 obdržených. Hrající tre-
nérka a kapitánka Gabriela Žůrková se

v kanadském bodování dostala na 9. místo
s bilancí 25 branek a 12 asistencí. Hned za ní
skončila v TOP 10 Kristýna Bachmaierová
s téměř totožnými čísly (23 + 14), obě skončily
v první desítce i v tabulce střelkyň. Nikola
Kuchařová ve statistikách zazářila ještě jasněji,
ovládla bodování i tabulku střelkyň obránců
celé soutěže! Celkově v bodování se umístila
na 18. místě. 
Ale dost čísel. Co ještě zůstane fanouškům
florbalu v paměti z tohoto ročníku? Další
výraz nější porce minut pro odchovankyně
a hráčky ještě juniorského věku (Šárka
Egrtová, Sára Čelišová, Adéla Kmošková),
herní progres nových mladých akvizic
(Monika Hašková, Lucie Tomášková), univer-
zální bojovnici, která byla připravená
nastoupit i do branky (Leuška Müllerová),
návrat šampionky (Kristýna Provázková),

parádní forma a třetí největší vytížení mezi
tyčemi v soutěži (Ali Vokatá), životní změna
(Máca Velzelová bude maminkou), životní for-
ma (Lucka Růžičková), nejlepší maratonec
extraligy ve sprintu (Lucka Paulovičová, navíc
v průměru bodů na utkání v TOP 15), střelecká
a herní exploze multifunkční sportovkyně
(Karolína Erbanová), stoupající výkony
a skvělé akce (Míša Pavlíková), důraz se zku-
šeností (Zuzka Svobodová), jemná technika
(Síma Matušková), granát v ruce (Denisa Fis-
cherová), senzační klička (Míša Heráková),
dobrá nálada (Veronika Radová), extraligová
premiéra (Lucka Baťhová), bohužel vážnější
zranění (Eva Preisslerová, Šárka Smetáková,
Denisa Kalousková, Adéla Dlouhá), trénující
náhradnice (Natka a Melánie Dubské, Tereza
Nováková), zázračné ruce a stálý úsměv (fyzio
Verča Říhová), fanynky neboli maskotky týmu,
které nevynechaly ani 1 zápas (Kačka
a Maruška Petrgálové), vedoucí družstva
(Martin Petrgál). 
Tečkou za ročníkem 2020/21 bude poděko-
vání – v první řadě všem partnerům týmu
FBK Jičín: KM automatik elektro, KM Fire,
Stavoka, Agrotest, Replac BM, František
Novák, Pražírna kávy Slavík, EXE sport,
Beneš a Lát, Kobit, město Jičín, Královéhra-
decký kraj, Dobrovodské zelí, Martin
Matušů, Tomáš Frýba a Sportovní zařízení
města Jičín. 
Dále moc děkujeme všem pořadatelům
a lidem, kteří jakkoliv týmu pomáhají: Miloš
Chlumský, Michal Zikmund, Radka Tobolková,
Lada Špíglová, Tonda Zikmund, Vojta
Sobotka, Valča Veverková, Natka Kašparová,
Matěj Slavík, Petr Szturc. A speciální dík míří
„na horní plošinu“, kde všechny televizní pře-
nosy (streamy) z jičínského areálu odvysílala
Leuška Petrgálová. Některé z nich senzačně
okomentovali Jan Velzel, Michal Petrgál
a Lukáš Bauer.
A děkujeme samozřejmě vám fanouškům za
podporu, v  září všichni doufáme na hale
(nejen u extraligy žen) i s vámi na tribuně!!!

Martin Petrgál

Florbalistky v extralize žen desáté

O D P O V Ě Ď
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Letos je ze stran rodičů a dětí
velký zájem o letní tábory,
obzvláště o ty pobytové.

Dokazuje to četné množství přihlášek, které
u nás evidujeme. Protože jsme optimisté
a věříme, že se tábory letos uskuteční, roz-
hodli jsme připravit ještě jeden pobytový
tábor navíc. 
A bude určen nejen dětem, na které se „nedos-
talo“, ale i těm, které na táboře ještě nikdy
nebyly. Tábor bude probíhat od 1. do 6. srpna
2021 při táborové základně Bouřlivák v Havlo-
vicích, tedy na stejném místě, jako zbylé poby-

tové tábory pořádané Káčkem. Je určen dětem
od 4. do 9. třídy.
Přístřeší pro ubytování poskytují stany s pod-
sadami. Stravování probíhá pětkrát denně
v zastřešené venkovní jídelně. Pro udržování
hygieny slouží vojenská sprcha, díky které jsme
schopni poskytnout teplou vodu, a vytvořit tak
komfort, jak jen to je v přírodě možné. Podél
táborové základny teče řeka Úpa, jejíž proud
je možno využít pro vodní radovánky včetně
výprav na gumových raftech. Jen o několik set
metrů dál od tábora se rozprostírá dostatečně
velký rybník, který je ideálním místem pro osvě-

žení při obzvláště horkých dnech. Okolí tábora
je velmi rozmanité. Díky loukám, lesům a blízké
zřícenině hradu Vízmburk poskytuje nespočet
možností pro všelijaké hry, taškařice a dobro-
družné výpravy. O děti se stará zkušený tým
vedoucích a posezení u ohníčku s  kytarou
a opékání buřtů, to prostě k táboru patří! 
Takže pokud jste nestihli včas přihlásit své rato-
lesti na nějaký ten tábor nebo máte doma
lístek táborem nepopsaný, neváhejte. Mrkněte
na stránky Káčka a hned na úvodní stránce uvi-
díte odkaz na tábor, který jsme nazvali
Havlovice - 3. běh. Vaše Káčko

D Ě J E  S E  V  J I Č Í N Ě

V O L N O Č A S O V É  A K T I V I T Y

Havlovice – 3. běh aneb Pohodový letní tábor

Apropo Jičín, o. p. s., nezisková organizace,
která pomáhá rodinám, starajícím se o dítě
s postižením, a dospělým osobám s posti-
žením žít co nejnormálnější život, téměř
před dvěma lety otevřela ve Fügnerově ulici
v Jičíně nový prostor s výstižným názvem
TAKY TU! Po dvou letech hledání
jednotného konceptu, ladění, jak by věci
mohly fungovat a vypadat, zkoušení a ris-
kování vám konečně můžeme představit
TAKY TU! ve zcela novém hávu. Ale otázkou
je, co vlastně TAKY TU! představuje, k čemu
je neziskové organizaci takový ateliér,
workshop nebo workroom pro klienty?
Odpověď je jednoduchá. Člověk je tvor tvořivý,
určitá část z nás si přeje po sobě na tomto světě
něco zanechat. Otisknout stopu. A i člověk
s postižením je takového přání schopen. Jenže
jak? Trh práce není v tuto chvíli nakloněn, ale
hlavně není připraven na integraci lidí s posti-
žením. 

Proto vznikly v Apropu sociálně terapeutické
dílny AJdeTo! Ne, ještě nemluvíme o Taky tu!,
ale pomalu se k němu dostaneme. Sociálně
terapeutické dílny jsou tedy dalším krokem
v podpoře lidí s postižením. Nejenže zde doká-
žou získat pracovní návyky nebo režim, který
je pro valnou část z nás samozřejmostí, ale naj-
dou nějaký smysl, dostanou příležitost se sebe-
realizovat, nebo se naučí říkat si o pomoc
a nejdůležitějším prvkem je právě výše zmi-
ňovaná stopa – „něco za sebou zanechat“. Vše
probíhá v chráněném prostředí dílny.
Výrobky, které klienti vyrobí nebo se podílejí
na jejich výrobě, pak můžete vidět a dokonce
i zakoupit právě v ateliéru Taky tu!. A jak Taky
tu! může pomoci klientům? Je to jako další
meta. Posun. Klient si zde může vyzkoušet, jaké
to opravdu je, být součástí běžného života.
Situace, do kterých se v ateliéru dostávají, jako
jsou úklid, ruční výroba či prodej, setkání s ne -
známými lidmi, se rovnají normálnímu životu.

Z chráněného prostředí se stává prostředí
nechráněné. Klient je začleněn, integrován
mezi lidi bez omezení a může zde překonávat
své obavy nebo zábrany. Protože to, co se nám
zdá jako běžná věc, může mít na klienta
zásadní vliv.
Jednoduše řečeno: Taky tu! je místem nových
možností, místem pro novou motivaci, místem,
které přináší radost z práce. 
Zároveň je zásadní zmínit, jak se Taky tu! stává
důležitým bodem pro komunikaci s veřejností.
Náš ateliér najdete v Jičíně ve Fügnerově ulici
č. p. 93. Odtud bychom rádi informovali veřej-
nost nejen o Apropu a jeho činnostech, ale
také o lidech s postižením v novodobé spo-
lečnosti. Nejenže si domů odnesete krásné čes-
ké, originální výrobky z dílny, ale taky zde
můžete najít odpovědi na otázky, které vás zají-
mají. Neváhejte se s nimi na nás obrátit.
Nejčerstvější novinkou je, že každý čtvrtek od
15.00 do 18.00 je Taky tu! se svými workshopy
otevřeno všem! Přijďte nás navštívit, až to
situace dovolí, uvaříme dobrou kávu, nabíd-
neme něco na zub, popovídáme si, něco vyro-
bíme a užijeme si společně odpoledne
v klidném a vstřícném prostředí ateliéru. Bude-
me se na vás těšit!

-hk-

Znáte jičínské TAKY TU!?
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Tak nás to také postihlo a onemocněli jsme
covidem-19. . Byla to pořádná nálož nemoci,
ze které se budeme vzpamatovávat ještě
hodně dlouho. Když nám bylo nejhůř, pomohl
nám Anděl, který si také prošel kovidem. Byla
to Olga Šimůnková ze Železnice, která se o nás
postarala a postupně přestěhovala misky
a rendlíky své kuchyně naplněné výbornou
krmí k nám do Krátké. Domluvila také ranní

venčení psa Džina se vším, co k  tomu patří,
s panem Miroslavem Kracíkem, s jehož zazvo-
něním nám každý den nemoci začínal. Oběma
moc děkujeme.
Také děkuji panu Pavlu Bernatovi z městského
úřadu za pomoc při rychlém zajištění dalšího
venčení našeho psa. Zkontaktoval mě
s místními skauty, kdy slečna Petra Jedličková
se nebála venčit zvíře z kovidové domácnosti.

Denně odpoledne se mu věnovala s takovou
péčí, že si ji zamiloval. Petro, děkujeme Ti.
Děkujeme i Petřině sestře Hance, která se také
Džinovi věnovala, když Petra nemohla. 
Je to úleva znát ty správné lidi, jsou pro nás
příkladem. Tak kdyby někdo potřeboval venčit
pejska a uvařit jídlo, zhostím se tohoto úkolu
ráda. 

Alena Jirovcová, Krátká 233, Jičín

Covidové poděkování

Nemocnice Královéhradeckého kraje za sebou
mají rok turbulentních změn, nových výzev
a bezprecedentních situací, na které bylo
potřeba pružně reagovat. Onemocnění covid-
19, které bylo na jaře 2020 pro naše nemocnice
spíše fantomem, udeřilo na podzim v plné síle. 
Nejdramatičtější nárůst pacientů vyžadujících
hospitalizaci pak nastal v lednu letošního roku
a tento nápor se ještě stupňoval během února.
Vše se podařilo zvládnout jen díky spolupráci
mezi našimi nemocnicemi, které si vzájemně
pomáhaly a také výpomoci Fakultní
nemocnice Hradec Králové a v několika přípa-
dech i dalších nemocnic v  ČR. Velmi četné
trans porty mezi nemocnicemi zajišťovala ZZS.
V těchto dnech si již naopak naši zdravotníci
mohou opatrně oddychnout. Počty hospitali-
zovaných postupně klesají a nemocnice se
navrací k běžnému chodu. 
Od dramatického nedostatku ochranných
pomůcek na jaře loňského roku, přes tvorbu
nových pracovních postupů, seznamování se
s novou nemocí, nutností uzavírání oddělení,
vytváření stále nových „covidových“ lůžek
a rušení plánovaných operací, až po velký
počet nemocných zdravotníků a současně

silný tlak nemocných vyžadujících hospitali-
zaci, prošly naše nemocnice během uplynu-
lého roku skutečně náročnou cestou. Za rok
pandemie získaly všechny společnosti Zdra-
votnického holdingu KHK velmi cenné zku-
šenosti. Díky nastavenému systému Centrální
zdravotnické zadavatelské (CZZ), která navá-
zala na počáteční pomoc státu, jsou všechny
naše nemocnice dobře zásobované potřeb-
nými ochrannými pomůckami a zdravotnic-
kým materiálem a od začátku letošního roku
také vakcinačními pomůckami. Královéhra-
decká lékárna se na jaře loňského roku stala
důležitým článkem v řetězci distribuce cen-
trálně dodávaných ochranných pomůcek
a přístrojů vypůjčených ze státních hmotných
rezerv. Od letošního března zase KHL
pomáhá se zásobováním vakcínami a vakci-
načními prostředky ordinací praktických
lékařů. 
V našich nemocnicích bylo do konce března
hospitalizováno celkem 4 700 pacientů s one-
mocněním covid-19, mikrobiologické
laboratoře v  trutnovské a náchodské
nemocnici provedly od loňského jara do konce
letošního března bezmála 145 tisíc PCR testů.

Nejvíce práce měly laboratoře dosud v únoru,
kdy vyhodnotily více než 24 000 PCR testů na
covid-19. Od ledna do konce března pak bylo
v našich očkovacích centrech naočkováno více
než 40 500 lidí. Během pandemie se
nemocnice potýkaly s  vysokým počtem
nemocných zdravotníků. Ještě v  polovině
ledna jsme evidovali 106 lékařů a sester naka-
žených onemocněním covid-19 a celkově 445
v práci nepřítomných zaměstnanců, po očko-
vání v našich nemocnicích však počet práce
neschopných pracovníků začal výrazně klesat.
Aktuálně evidujeme 270 nemocných zaměst -
nanců celkem, z nichž 16 zdravotníků se léčí
s covid-19. Obdobně klesá i počet hospitali-
zovaných pacientů s covid-19. Zatímco v únoru
bylo v našich nemocnicích hospitalizováno
i více než 400 lidí najednou, nyní, v polovině
dubna, se naši zdravotníci starají o cca 150 lidí
s touto diagnózou. Nemocnicím to umožňuje
stále snižovat počet aktivních covidových lůžek
a postupně se vracet k plánovaným operacím.
Návrat k běžnému provozu však bude otázkou
ještě několika následujících týdnů a bude se
odvíjet od epidemického vývoje. 

Lucie Chytilová, ZH KHK

Covidový rok v nemocnicích Zdravotnického holdingu KHK

Stalo se, že den 12. duben 2021 byl, doufej-
me, počátkem další etapy postupného
návratu žáků do školních lavic.  Na základě
rozhodnutí vlády se mohli v  tento den
navrátit do školy k prezenční výuce, a to
rotačně, žáci 1. stupně základní školy. Jak
bylo zvykem za poslední období
uplynulého roku, škola obdrží desítky stran
manuálů a opatření, která přicházejí
z ministerstva školství či zdravotnictví. Počí-
tat manuály od března minulého roku se
snad už ani nedá. 
Přesto tyto poslední byly a budou, doufáme,
nadějí pro obnovu prezenční výuky na celé
škole. A 12. duben potvrdil, že alespoň
polovina tříd 1. stupně se vrátila do školy a od
19. dubna ji rotačně nahradila 2. polovina tříd.
Organizačně náročné, leč zřejmě nutné. Žáci
2. stupně zůstávají stále na distanční výuce.
A až bude čtenář číst tento příspěvek, věříme,
že situace s prezenční výukou se nezhorší, ba
naopak bude mnohem příznivější pro návrat
všech žáků do školy.

Dvanáctý duben je o to zajímavější, že jsme
všichni, žáci, učitelé a zaměstnanci školy i rodiče
zažili nové skutečnosti. Především v souvislosti
s očekávaným testováním žáků na covid-19.
Ačkoliv byly a jistě budou na otázky testování
názory veřejnosti různé, přistoupili jsme k tes-
tování se vší důležitostí. A tak se 12. dubna
ihned po příchodu do školy otestovali samood-
běrem vzorků z nosní sliznice nejdříve provozní
zaměstnanci školy, poté vychovatelky
a přítomní vyučující. Škola postupuje dle  dopo-
ručeného manuálu MŠMT, který přizpůsobila
svým podmínkám tak, aby nedocházelo k ohro-
žení zdraví a bezpečí zaměstnanců školy. Totéž
platilo dvojnásob při testování dětí, které jako
první nastupovaly do školní družiny a později
pro žáky přicházející na 1. vyučovací hodinu.
Testování se odehrálo za podrobných instrukcí
učitelů a jejich dohledu, zpravidla v určených
testovacích místnostech. Je třeba pochválit i ty
nejmenší žáčky z 1. tříd, kteří si s testováním
hravě poradili. Pouze 3 rodiče využili možnosti
být přítomni, event. nápomocni svému děcku

při samoodběru, který se odehrával v oddělené
testovací místnosti. Je potřeba poděkovat
i všem rodičům, kteří své děti též na testování
doma patřičně připravili a pozitivně naladili.
Všem patří dík.
A co bylo v ten Den „T“, jak ho nazývá ředitel
školy, nejdůležitější? Nikdo z  testovaných
zaměstnanců ani žáků nebyl pozitivní! A to
bylo v první den testování provedeno 130 testů
žáků a 32 testů zaměstnanců školy.   
Řediteli školy přísluší poděkovat všem zainte-
resovaným. Vadou na kráse současných dnů
je však nespokojenost ředitele s očkováním
zaměstnanců školy. Prioritizace očkování dle
doporučení ministra školství, kterou museli
ředitelé provést již na konci února, právě
s ohledem na návrat žáků do školy, byla téměř
zbytečná. Řada vyučujících a zaměstnanců
školy stále čeká na 1. termín vakcinace. V sou-
časné době (pozn. red.: uzávěrka zpravodaje
byla 15. 4.) má za sebou 1. dávku vakcíny pouze
cca 30 procent zaměstnanců školy. 

Mgr. Roman Mareš, ředitel školy

Postupný návrat žáků do školy na Husovce

D Ě J E  S E  V  J I Č Í N Ě
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Již čtvrtým rokem
funguje v Jičíně tzv. zimní
noclehárna, která posky-
tuje lidem bez domova
pomoc v období od listo-

padu do konce března. Hlavním cílem noc-
lehárny je poskytnout bezpečné prostředí
pro přespání a zajištění základních hygie-
nických podmínek lidem, kteří vlivem
nečekaných událostí přišli o bydlení a žijí
na ulici. 
V noclehárně je možné využít kuchyňku, prá-
delnu a společenskou místnost, kde si lidé
mohou připravit jednoduché jídlo, vyprat
a usušit si prádlo, popřípadě si odpočinout
nebo popovídat na klidném místě. Pokud

nemají dostatek potravin nebo oblečení,
jsme vybaveni potravinovým skladem
s  potravinami jednoduchými na přípravu
a sociálním šatníkem s  náhradním
oblečením.  
Pandemie koronaviru ovlivnila provoz noc-
lehárny. Lidé bez domova patří mezi
sociální skupiny, které byly nastolenými
opatřeními nejvíce zasaženy – nemají mož-
nost uchýlit se do vlastního bydlení, u veřej-
nosti panuje strach z  možné nákazy,
popřípadě z nedodržování epidemiologic-
kých opatření apod. Z  tohoto důvodu byl
její provoz rozšířen a funguje tak 24 hodin
denně. Kromě přespání tedy mohou lidé
využít prostory noclehárny i přes den. Její

provozní období je v tomto roce prodlou-
ženo do konce dubna.
V druhé polovině března se nocležníci, uživa-
telé noclehárny, zapojili do dobrovolného
úklidu okolí. Byli vybaveni potřebnými
ochrannými prostředky (rukavice, respirátory
a sběračské náčiní). Po úklidu okolí
noclehárny se nadšeně pustili do další práce.
Postupně posbírali odpadky pod mostem za
sídlištěm na Novém Městě, které patří
k nejvíce znečištěným místům v Jičíně. Dále
byla poklizena vedlejší cesta do obce
Čejkovice a polní cesta na sídliště. Posbíraným
odpadem nocležníci naplnili více než 15 pytlů
na odpadky. Sociální služby města Jičína

Mgr. Tomáš Bryscejn

Lidé bez domova se zapojili do jarního úklidu

D Ě J E  S E  V  J I Č Í N Ě

R E G I O N Á L N Í  O S O B N O S T I

Ferdinand Saska (* 14. května 1826 Libáň, † 27. srpna 1890 Janské Lázně)
Květnový vzpomínkový
medailon věnujeme
skladateli, varhaníkovi,
hudebnímu pedagogovi
a dirigentu Ferdinandu
Saskovi. Narodil se
v Libáni 14. května
1826. Od jeho narození
uplynulo tedy v letoš-

ním květnu již 195 let. 
Pocházel z hudebnického rodu. Hudbu vystu-
doval v Praze. V roce 1844 absolvoval na sva-
tojindřišské farní škole v Praze učitelský kurz
pro obecné školy a v roce 1845 vystudoval hru
na varhany. Během studií si přivydělával hrou
na housle v malé kapele. Po studiích působil
jako podučitel ve Vrchlabí. V této době také
začal komponovat svá vlastní díla. Skládal
především mše, preludia, klavírní, varhanní
a sborové skladby. V roce 1851 získal
vysvědčení o učitelské způsobilosti pro
národní školy. Aby jeho děti mohly chodit do

české školy, přihlásil se v roce 1859 v Jičíně na
volná místa ředitelů kůrů tří kostelů. 
Od podzimu roku 1859 působil v Jičíně jako
ředitel kůrů a varhaník při zdejších kostelích.
V době jeho příchodu do Jičína zde existoval
chrámový sbor. Svým pedagogickým působe-
ním zlepšil jeho činnost. Byly tu také dva
pěvecké spolky, které později dirigoval a vedl.
Jeho umělecká činnost přispěla ke zpestření
hudebního života na Jičínsku. Kromě vedení
sboru a spolků se zabýval i vyučováním na
veřejných školách. Od roku 1869 učil zpěv na
zdejším gymnáziu a od roku 1878 na reálné
škole. Vyučoval také hru na varhany a harmonií
na tehdy nově otevřeném učitelském ústavu. 
Za 31 let jeho působení v Jičíně měl mnoho
žáků. Patřili mezi ně například spisovatel
K. V. Rais, Josef Straka z Drahoraze, hudební
pedagog Bohumil Čeněk nebo právník, pěvec
a skladatel Eugen Miloslav Rutte. Ferdinand
Saska se velmi zasloužil o nejslavnější období
aktivní hudební činnosti v Jičíně. Jako skladatel

se zabýval klavírními a sborovými skladbami.
Z jeho děl sí připomeňme alespoň polku Cid-
linku, čtverylku Kalypso nebo sborové skladby
jako například Žírné pláně, České lesy nebo
Pěvec v cizině. V době letních prázdnin jezdíval
do Janských Lázní na léčení. Tam hledal odpo-
činek. Pobyt v  roce 1890 se mu ale stal
osudným. Zemřel zde ve svých 64 letech na
nešťastné poranění hlavy. Pohřben byl na jičín-
ském hřbitově. 
V roce 1946 byla na jeho domě v ulici Na Pří-
kopech odhalena pamětní deska, která připo-
míná jeho působení v Jičíně. O životě
Ferdinanda Sasky vyšla v roce 1936 studie od
Lenky Vojtíškové-Saskové nazvaná “Saskové
hudebníci”, která je součástí Sborníku
musejního spolku v Jičíně. Zájemci o bližší
seznámení s životními osudy Ferdinanda Sasky
do ní mohou nahlédnout v Knihovně Václava
Čtvrtka v Jičíně, kde je umístěna v regionálním
oddělení knihovny.

Iva Rodrová
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Dne 1. dubna se uskutečnil plošný test
jičínského varovného systému. Přinesl
celkový obraz, jak na tom systém hlásičů
technicky je. Zjistilo se, že z  celkových
178 hlásičů je 23 nefunkčních. U dalších
5 bylo hlášení nesrozumitelné.
Pracovníci městského úřadu jsou již
v kontaktu se servisní firmou. 
Ve 12 hodin tehdy zazněla z  hlásičů ve
všech čtvrtích a osadách spadajících pod
obec Jičín povídka Josefa Čapka z  cyklu
Povídání o pejskovi a kočičce. V  terénu se
pohybovali pracovníci městského úřadu
a příspěvkových organizací. Každý měl při-
dělenou trasu a konkrétní hlásiče. Je na
místě poděkovat všem, kteří se na tomto
testu podíleli. Varovný systém je nyní v sou-
vislosti s  koronavirovou krizí soustavně
využíván, zároveň má již své stáří, a proto
některé hlásiče selhávají. Obzvláště nyní,
na konci zimy. 
Zbudován byl v roce 2014, tehdy s náklady
cca 5 milionů Kč. S financováním pomohla
dotace z Operačního programu Životní pro-
středí a Státního fondu životního prostředí,
která byla v  hodnotě 90 procent nákladů.
Akustický systém se zřizoval pro rychlé
informování v krizových situacích – tehdy
byly nejčastěji skloňovány povodně či požá-
ry. Poslední zkouška v podobném rozsahu,
jako byla 1. dubna 2021, se uskutečnila
v  roce 2016. Systém byl průběžně
servisován a rozšiřován. Zřizovaly se i nové
hlásiče. Poslední rozšíření se týkalo Hubá-
lova, který byl k Jičínu připojen na podzim
2019. 
Pomineme-li povětrnostní vlivy, jedním
z  důvodů, proč se na systému projevuje
jeho stáří, je fakt, že jednotlivé stanice
hlásičů jsou napájeny nikoliv přímo ze sítě,
nýbrž z  nabíjecích baterií. Během noci se
baterie nabíjí ze sítě přes veřejné osvětlení.
Má to své opodstatnění, protože je tak
zachována funkčnost varovného systému
i v případě výpadku elektřiny. Nevýhodou
je, že na baterie působí chlad, který snižuje
jejich výdrž. 

-jir- 

Plošný aprílový test 
varovného systému odhalil

vadné hlásiče

D Ě J E  S E  V  J I Č Í N Ě

V  poslední době se v  médiích objevují
zprávy o pomoci různým skupinám
našich obyvatel, které se kvůli pandemii
ocitly v nelehké situaci. Oblastní charita
Jičín aktuálně zpracovala výsledky potra-
vinové pomoci za rok 2020 na území
okresu Jičín a zčásti na Semilsku.
Tabulka  počtu podpořených rodin a osob
jako jednotlivců bez ohledu na to, že se
potravinová pomoc opakovala, ukazuje na
celkem 76 podpořených rodin. Podpořená

rodina je brána v průměru jako čtyřčlenná.
Podpořené osoby v  tabulce pod článkem
jsou uvedeny jako jednotlivci. 
Potravinovou sbírku včetně koordinace
potravinové pomoci má na starosti Dobro-
volnické centrum Oblastní charity Jičín. Jeho
vedoucí Šárka Barešová například
poukazuje na nárůst celkového objemu
vydaných potravin: „V  roce 2020 jsme jich
ve spolupráci s  vybranými organizacemi
a institucemi vydali přes 5 tun! A v  rámci
dobré spolupráce s  OD Tesco Jičín byly
necelé 2 tuny potravin určené k  okamžité
spotřebě, např. čerstvé ovoce a zelenina, vej-
ce, dětská výživa, nápoje apod.“
Jedná se o vydané potraviny získané z Potra-
vinových sbírek, ze školních projektů a od
Potravinové banky HK. V  tabulce nejsou

zahrnuty potraviny získané od obchodního
řetězce Tesco Jičín. Oblastní charita Jičín

Potravinová pomoc v roce 2020

Organizace
Podpořené

rodiny

Podpořené

osoby

Počet vydaných

potravin (kg)
Oblastní charita Jičín a její

služby
64 18 2 680

Fara Jičín 4 10 55

Sociální odbor Jičín 4 11 152

Úřad práce Jičín 0 13 51

Sociální odbor 

Nová Paka
0 1 9

Aufori 1 6 58

Sportem proti barierám

Stará Paka
0 6 118

PDZ Jičín 3 1 20

CELKEM 

(bez OD Tesco)
76 66 3 143
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D Ě J E  S E  V  J I Č Í N Ě

Přestože už květnový program ve
Valdštejnské lodžii byl naplánován, musíme
vzhledem k aktuální situaci postupně jednot-
livé akce rušit. Nicméně zkusíme vyčkat, jaké
budou podmínky v následujících týdnech
a alespoň zachovat jednu jičínskou novinku.
Spolu s několika místními organizacemi vznikl
nápad na vytvoření celoměstského knižního
festivalu. Z mnoha návrhů byl vybrán název

Šotek.

Pokud budou podmínky příznivé, tak
poslední víkend v květnu proběhne ochut-
návka putovního festivalu knih v Jičíně.
Nehledě na situaci budeme dál pokračovat
v projektu autorské literární tvorby na výle-
pových plochách Valdštejnského imaginária
Slova na sloupech a připravujeme další díly
podcastu Valdštejnská veranda.
Zároveň můžete podpořit chod naší orga-
nizace zakoupením benefičního almana-

chu 10 snů o Lodžii, který byl vydán v limi-
tovaném  vydání. Šestnáct spřízněných
umělců a přátel Lodžie vytvořilo sbírku
deseti autorských knížeček inspirovaných
Lodžií. Unikátní společné dílo deseti snů,
které každý z autorů pojal diametrálně
jiným způsobem, budeme zájemcům zasí-
lat po jednotlivých dílech postupně celý
rok. 

Jiří Vydra

Květnové naděje v Lodžii

Červnové dny jsou za dveřmi a v Jičíně se
něco chystá. Červen byl dříve spojen s oby-
čejem svatojánské noci, který měl očistný
charakter. Jeden z efektů tradičních rituálů
bylo odvrácení veškerých nemocí, zajisté
nejen těch fyzických, ale i duševních. A to
se v dnešní době hodí. 
Chopila se toho organizace Péče o duševní
zdraví společně s Valdštejnským imagináriem
a naplánovali Svatojánskou slavnost. Pro-
střednictvím večerní oslavy inspirované sva-
tojánskou tradicí chtějí podpořit duševní
zdraví lidí. Akce bude zahradní slavností
živých obrazů, všech smyslových zážitků
a divotvorné hostiny působící jako oslava
ducha a zároveň prevence proti stínům duše.

Jedinečná akce
v parku pod Lodžií
se uskuteční
26.  června. A nyní
ji můžete podpořit
i Vy, a to nejen plá-
nováním její
budoucí návštěvy,
ale příspěvkem na

její realizaci skrze kampaň Hithit či sponzor-
ským darem přímo organizaci Péče o duševní
zdraví. Více o akci a podpoře na

www.pdz.cz či v projektu na Hithit. Děkujeme
všem za jakoukoli podporu akce.

Péče o duševní zdraví Jičín 

Svatojánská slavnost – péče o duši
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